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Milı ́ přátelé,

červen je měsıć, kdy začıńá léto a končı ́škola. Také měsıć, 

který nám připomıńá důležitost rodiny. Prvnıh́o června se 

totiž slavı ́ Mezinárodnı ́ den dětı,́ který má upozornit na 

práva a potřeby nejmenšıćh z nás. Po Dni dětı ́přicházı ́na 

třetı ́ červnovou neděli Den otců. Prvnı ́ neo�iciálnı ́ oslava 

proběhla ve Státech již v roce 1910 a uspořádala ji jistá žena, 

která chtěla svému tatıńkovi poděkovat za to, jak se o nı ́a jejı ́

sourozence po smrti maminky postaral. O�iciálně se svátek 

slavı ́od roku 1966.

A jelikož nám prázdniny pomalu klepou na dveře a nastává 

čas  cestovánı́ ,  pak zmı́n ı́m,  že  pravidelně  mezi 

nejnavštěvovanějšı ́památky patřı ́tzv. 7 divů světa. Jednıḿ 

ze 7 divů starověkého světa je monstrum, které již 

nenavštıv́ıḿe. V důsledku zemětřesenı ́zanikl ve 3 stol.

 – Maják na ostrově Faru. 

Tento již neexistujıćı ́ostrůvek, Faru, se nacházel u vjezdu do 

přıśtavnıh́o města Alexandrie na severu Egypta. Zmıńěný 

maják byl ve své době nejvyššı ́ stavbou světa. Ačkoli se 

dnešnı ́ odhady jeho výšky značně lišı,́ nejnižšı ́ udávaná 

hodnota je 117 m. Můžeme jı ́ porovnat třeba s výškou 

našich kostelů. V Návsı ́křıž́ čnı ́ve výšce 37,5 m v Jablunkově 

41 m. U� ctyhodné, přesto 117 m, to je jiná veličina.

V hornı ́části majáku, v malé komůrce obehnané sloupy, bylo 

postaveno zrcadlo, které ve dne odráželo slunečnı ́paprsky, 

takže vlastně „házelo prasátka“, zatıḿco v noci zde hořel 

oheň. Tato stavba byla demonstracı ́sıĺy, moci a schopnostı ́

Egypta.

V Bibli nenı ́Ježıš́ nikde přirovnáván k majáku, a přesto je to 

přiléhavá metafora. V čem? Stačı,́ když si uvědomıḿe, jaké 

jsou dvě hlavnı ́charakteristiky majáku. Co platı ́pro každý 

maják, který nenı ́jen demonstracı ́sıĺy a moci, ale sloužı ́k 

záchraně? Předevšıḿ maják má vysoko umıśtěné, dobře 

viditelné světlo, které pomáhá lodıḿ  v orientaci na moři. 

A pak - maják je umıśtěn na pevnině, často na skále, útesu, 

aby se jednalo o pevný bod. A v těchto dvou vlastnostech je 

Ježıš́ Kristus podobný majáku.

												

Boží	maják	záchrany
1.Ježıš́ jako světlo ve tmě

Drazı,́ potřebujeme světlo. Každý z nás i všichni společně. 

Jako otcové, jako rodiny. Bez světla nenı ́orientace. 

Bez světla si brzy, v tom lepšıḿ přıṕadě, narazıḿe nos,

 v tom horšıḿ ztroskotáme. Jako loď bez majáku. Ježıš́ řıḱá: 

„Já jsem přišel na svět jako světlo, aby nikdo, kdo ve mne 

věřı,́ nezůstal ve tmě.“ 

Ježıš́ je světlem, které zářı ́ve tmě a mlze tohoto světa. Jeho 

slova nám zjevujı ́skutečné hodnoty, které přetrvajı ́navěky. 

Zároveň nám odhalujı ́ to, za čıḿ se často ženeme, až na 

útesy. 

„Dokud máte světlo, věřte ve světlo,“ řekl Ježıš́. Pak se stane, 

že budete „syny světla“ – jiné označenı ́pro maják, tedy že 

Kristus jako světlo bude svıt́it v nás, takže druzı ́ dıḱy nám 

najdou cestu, najdou naději, vıŕu, lásku.

Aliance pro průzkum významu otců ,  jedná  se o 

celosvětovou alianci se sı́dlem v Kanadě, posledně 

zveřejnila několik poznatků o významu otců pro život dětı:́

- školáci, kterým se otcové věnujı́, dosahujı́ lepšı́ch 

studijnıćh výsledků. Majı ́lepšı ́známky, umějı ́lépe počıt́at, 

lépe se vyjadřujı;́

- zájem otců má pozitivnı ́vliv na celkovou spokojenost dětı.́ 

Tyto děti zakoušejı́ méně depresı́, méně emocionálnı́ch 

zmatků, méně strachu a pocitů viny, a trpı ́méně úzkostmi;

- u dospıv́ajıćıćh, kteřı ́majı ́silný pozitivnı ́vztah s otcem, je o 

80% menšı ́pravděpodobnost, že skončı ́ve vězenı ́a o 75% 

nižšı ́pravděpodobnost, že zplodı ́ nemanželské dıt́ě;

- na druhé straně, dıv́ky, které vyrůstajı ́ bez otcovského 

vlivu, se častěji stávajı ́závislými na druhých a chlapci častěji 

propadajı ́závislostem.

Jako tátové, jako rodiče máme obrovský vliv na naše děti. 

A pokud máme naše děti vést, pak sami potřebujeme mıt́ v 

životě světlo. Ježıš́ jako světlo. A také:

2.Ježıš́ jako skála na moři

Ježıš́ je pevným bodem, je skálou věků, což znamená, že se 

neměnı ́pod náporem větru a vln. Kdyby byl maják umıśtěn 

na čemkoli nepevném, pohyblivém, pak by nebyl ostatnıḿ 

lodıḿ  k užitku. Ježıš́ ale prohlásil: „Nebe a země pominou, 

ale má slova nepominou.“ (Matouš 24:35)

Ježıš́ova slova jsou spolehlivá v nejistotách a proměnách 

tohoto světa. Jeho láska k nám je stejně pevná, Jeho 

milosrdenstvı ́stejně stálé a Jeho milost je stále hojně 

k dispozici každému, kdo o ni stojı.́ 

I dnes je možnost obrátit se od tmy ke světlu, od budovánı ́

svého života na pıśku k jeho budovánı ́na skále, od honby za 

pomıj́ivými přeludy k odevzdánı ́se Tomu, který je ta Cesta, 

Pravda a Z� ivot. Který je jako maják, vedoucı ́lodě bezpečně 

ke břehu, do přıśtavu, kde budou doma navěky. Ať Bůh, 

který na počátku řekl „ze tmy ať zazářı ́světlo“, osvıt́ı ́i naše 

životy a dá nám své požehnánı.́ Amen.

Jan Fojcik, pastor sboru SCEAV Návsı́

DUCHOVNÍ SLOVOJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T
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 W czasie łokupacyji ciyńsko robił �izyćnie kany się jyny 

wtedy dało jako robotnik, dozorca nocny, portier i 

telefonista, a jednocześnie studiowoł na tajnych kursach	

matematykym, �izykym oraz �ilozo�ijym. łOd 1944 roku 

zación prowadzić na tajnych kursach zajyńcia z logiki i 

metodologii nauk. Magisterium uzyskoł 15 maja 1945 

roku na podstawie pracy „Dorobek logiki polskiej”. Po 

ukończyniu studiów rozwinół swojóm karierym 

naukowóm. Doktorat „O systemach normalnych i pewnych 

zagadnieniach logiki elementarnej” pod kierunkym 

wybitnego �ilozofa i logika Kazimierza Ajdukiewicza 

łobrónił w 1948 roku, a habilitowoł sie na podstawie pracy 

„Canonic axiomatic systems” uś w 1951 roku.

Roman Suszko był jednym z ciołowych przedstawicieli 

logiki wielowartościowej, kiero jest gałyńzióm logiki 

matematyćnej, zajmujóncóm sie analizóm rozumowań 

dopuściajóncych wiyncel jako dwie podstawowe wartości 

logićne: prowda i fałś. Jego prace prziciniły sie do 

światowego rozwoju logiki wielowartościowej jako 

łodrymbnej dziedziny badań naukowych. Łod 1961 roku 

kierowoł Katedróm Logiki na Wydziale Filozo�icznym 

Uniwersytetu Warszawskigo. Współpracowoł teś z 

Instytym Matematycznym Polskij Akademii Nauk. W 

rokach 1960–63 był dziekanym Wydziału Filozo�icznego 

UW. W 1958 roku zostoł stypendystóm Fundacji Forda w 

USA, a w rokach 1967-73 był visiting professor w Institute 

of Technology w Hoboken, USA.

Prof. Roman Suszko zmarł 3.06.1979 roku w Warszawie, 

pozostawiajónc po sebie nowatorski i waźny dorobek 

naukowy oraz inspirujónc kolejne pokolynia logików i 

m a t e m a t y k ó w.  J e g o  w k ł a d  w  r o z w ó j  l o g i k i 

wielowartościowej i logiki matematyćnej jest wysoko 

c y n i ó n y  z a r ó w n o  w  P o l s c e ,  j a k  i  n a  a r y n i e 

miyndzynarodowej.

Ći	wiycie,	źie	z	Piosku	kole	Jabłónkowa	wywodzi	sie	ród	
wybitnych	naukowców	-	Jerzego	i	Romana	Suszków?

Jerzy Suszko (1889-1972) urodził się jako Jerzy Suszka w 

chudobnej górolskij rodzinie w Piosku. Dziepro potym, w 

Polsce, zmiynił kóńcówkym swoigo nazwiska na Suszko. Po 

nauce w Gimnazjum w Cieszynie wyjechoł do cieskij Pragi, 

kany ukóńćił studyja chemićne i łobrónił doktorat, a 

nastympnie zaćión pracym w Polsce jako profesor na 

Uniwersytecie Jagiellóńskim i Poznańskim, kierego zostoł 

rektorym w rokach 1952–1956. Był wybitnym chemikym, 

załoźicielym Polskigo Towarzistwa Chemićnego i ćłónkym 

Polskij Akademiji Nauk. Był promotorym kole 40 rozpraw 

doktorskich. Za jego kadyncji rektorskij i przi jego wielkim 

udziale Uniwersytet Poznański przyjón łobecnóm nazwym 

„Uniwersytet  im.  Adama Mickiewicza”.  Aktywnie 

zaangażowoł sie w sprawy Kościoła Ewangelicko-

Augsburskigo, kierego był człónkym. Zasłuźił sie dlo 

łodbudowy para�ii ewangelicko-augsburskij w Poznaniu, 

zniściónej w trakcie II wojny światowej, pełnił teś 

łobowiónzki prezesa Polskigo Towarzystwa Ewangelickigo. 

Zostoł wyróźnióny tytułym Doktora honoris causa 

Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza, a jego mianym 

nazwano jednóm z poznańskich ulic i salym w Collegium 

Chemicum w Poznaniu. Na jego nagrobku wyryto napis: 

„Tytan pracy. Nauce poświęcił życie”.

Jego syn Roman Suszko (1919-1979) urodził się teś na 

Zaolziu, w Podoborze kole dzisiyjsigo Cieskigo Ciesina. Był 

wybitnym logikym i �ilozofym, uważanym za jednego z 

piónierów logiki wielowartościowej. Zajmowoł sie miyndzy 

innymi teorióm mnogości, semantykóm i lingwistykóm 

matematyćnóm. Twórca logiki niefregowskij.  Po wojnie 

zostoł  profesorym Uniwersytetu Warszawskigo i 

kierownikym Zakładu Logiki w Polskij Akademii Nauk. 

Wykładoł teś porym roków w USA. Zagroł rolym Profesora w 

kultowym w Polsce �ilmie "Rejs" Marka Piwowskigo. Je 

autorym ponad 70 publikacyji naukowych w jynzyku 

polskim i angielskim.

Roman Suszko łod nejmłodsich roków przejawioł wybitne 

zdolności intelektualne i zainteresowani matematykóm oraz 

�ilozo�ijóm. Uczyńścioł do śkół podstawowych w Czeskim 

Cieszynie, Krakowie i Lwowie, tam kany akurat pracowoł 

jego łojciec - prof. Jerzy Suszko. Gimnazjum klasyćne ukóncił 

w 1937 roku w Poznaniu. W tymzie roku rozpoción studia z 

matematyki, �izyki i chemii na Uniwersytecie Poznańskim. W 

1939 roku wroz z rodzinóm zostoł przesiedlóny jako Polok 

przez niymieckigo łokupanta do Krakowa. 

 

archiv	JACKi

POGWARKI SPOD ŁOCHODZITEJJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

WYBITNI	GÓROLE
	–	PROF.	JERZY	I	ROMAN	SUSZKOWIE

Z górolskim pozdrowiynim
Andrzej Suszka z Rupiynki łod Fiedora

(Foto: autor)
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Bavilo	 Vás	 malování	 už	 od	 školky	 anebo	 dokonce	
dřív?
Ano, vždy mě bavilo tvořit. Dokonce jsem už od dětstvı ́
věděla, že se uměnı ́chci věnovat do budoucna a rodiče 
mě v tom podporovali. Hned v prvnı ́ třıd́ě mě zapsali do 
ZUS�  v Jablunkově, kde jsem se učila všem technikám pod 
skvě lým a  inspirat ivnı́m vedenı́m panı́  I reny 
Ostruszkové. Vždy nás dokázala nadchnout. To byly pro 
mě myslıḿ  zásadnı ́roky, panı ́Ostruszková ovlivnila mé 
dalšı ́směřovánı ́a dodnes na ni vzpomıńám. Myslıḿ , že 
jsem vůbec měla štěstı ́na skvělé pedagogy a profesory, 
kteřı ́žili svojı ́profesı,́ hodně mě naučili a inspirovali.. 

Máte	nějaké	své	kresbičky	z	dětských	let	schované?
Zrovna tento rok, když jsme zahajovali výstavu v URSUS 
centru v Dolnı ́ Lomné, našla jsem doma na skřıńi v mém 
bývalém dětském pokoji složku výkresů
z dětských let. Prohlıź ̌ely jsme si je spolu s dcerkami 
a jsem vděčná svým rodičům, že je uchovali.

Malovala	jste	od	začátku	přírodu,	anebo	jste	se	v	tom	
umění	nejdřív	hledala?
Od mala jsem byla vedená k lásce k přıŕodě a ta mě
v mé tvorbě naprosto ovlivnila. Beskydské „kopce“ 
jsou ve mně zakořeněné, půvab zdejšıćh hor, poetika 
venkova, tajemno rozlehlých lesů. Přıŕoda mě fascinuje a 
je pro mě obrovskou inspiracı.́ Různé struktury, formy, 
procesy, které v přı́rodě nacházı́me a jejichž jsme 
součástı.́ Na procházce lesem nevıḿ, kam dřıv́ koukat a 
co dřıv́ sbıŕat pro pozdějšı ́domácı ́studie.

Jaká	technika	je	Vám	nejbližší?
Od začátku to byla kresba tužkou, uhlem, pastelem, 
pastelkou. Mohu řıćt, že tužka je vždy všude se mnou. S 
přıćhodem dětı ́přišla i určitá proměna tvorby a začala 
jsem objevovat svět barev, nejčastěji akvarelu. Neumıḿ 
se „zabydlet“ v jedné výtvarné technice, bavı ́mě neustálé 
objevovánı ́a učenı ́se nových technik a postupů a jejich 
vzájemné propojovánı.́

Co	Vás	naučily	školy,	které	jste	studovala?
Po absolvovánı ́střednı ́ školy jsem se rozhodovala kam 
dál a objıž́děla jsem dny otevřených dveřı ́na uměleckých 
vysokých školách. V Plzni na Fakultě uměnı ́ a designu 
Ladislava Sutnara mě tehdy naprosto okouzlil atelier 
„Knihy a tvarovánı ́ papıŕu“. Pro mě do té doby úplná 
neznámá. 

archiv	J.	Durstin

JEDEN Z NÁS ...JACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

AGÁTA	VODIČKOVÁ
	MŮJ	PAPÍROVÝ	SVĚT 	

Agáta Vodičková
Pochází z Bocanovic, a i když ji život zavál na druhý 
konec republiky, zdejší Beskydské „kopce“ a láska k 
přírodě ji ovlivňují dodnes. Od mala ji bavilo kreslení a 
veškeré tvoření a proto se rozhodla vydat ve svém 
životě touto cestou. Vystudovala Soukromou střední 
uměleckoprůmyslovou školu ve Frýdku-Místku, obor 
Modelářství a návrhářství oděvů. Ve studiu 
pokračovala na Fakultě umění a designu Ladislava 
Sutnara v Plzni- obor Kniha a tvarování papíru, které 
ukončila magisterským diplomem z oboru Ilustrace a 
grafika. Ve svém povolání spojila fascinaci přírodou a 
vztah k umění.
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JEDEN Z NÁS ...JACKi ZPRAVODAJ
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Kniha mě tenkrát očarovala možná proto, že už od 
dětstvı ́jsem moc ráda četla a utıḱala  do světa přıb́ěhů. 
Nebyla to tentokrát „jen“ ilustrace. Bylo přede mnou 
řemeslo, o kterém jsem doposud moc nevěděla. 
Najednou jsem knihu viděla jako svébytné umělecké 
dı́lo, které umožňuje využitı́ a kombinovánı́ vı́cero 
výtvarných prostředků. Dává nám tak prostor pro 
zaznamenánı́ přı́běhů, plynutı́ času, umožňuje hru s 
překvapenı́m. Mě osobně hlavně dává ohromnou 
svobodu v tvorbě. Věděla jsem, že tohle je ono, že tohle 
chci zkusit, umět si udělat knihu od A do Z. Přihlásila 
jsem se, vzali mě a já se stěhovala na druhý konec 
republiky. Holka z vesnice do „velkoměsta“. Po 
absolvovánı́ bakalářského studia jsem pokračovala v 
magisterském studiu, oborem Ilustrace a gra�iky.

Kromě	škol	absolvovala	jste	ještě	nějaké	inspirativní	
kurzy	anebo	setkání	umělců?
Po studiıćh jsem se nadále věnovala tvorbě a přicházely 
prvnı́ zakázky. V té době jsem poznala manžela, se 
kterým jsme se nastěhovali do Vodnıh́o U� jezdu. Tam 
dnes žijeme společně s dvěma dcerami a pejskem. Zatıḿ, 
vzhledem k mým mateřským povinnostem, nebyl moc 
čas ani přıĺežitost na jiné zájmy, ale loni na podzim jsem 
konečně poprvé vyrazila na skvělý vıḱendový workshop. 
Byl se známým českým animátorem a ilustrátorem 
dětských knih Filipem Pošivačem. To byla opravdu 
skvělá zkušenost setkat se s profesionálem a koukat mu 
pod ruce.

Kterým	druhům	tvorby	se	věnujete?
Tak toho je opravdu dost. Přicházejı ́ke mně různé druhy 
zakázek a výtvarných spolupracı.́ Jsou to hlavně knižnı ́a 
didaktické ilustrace pro děti. Občas vytvořıḿ nějakou 
kresbu nebo malbu na přánı́. Jindy je to zase čistá 
knihařina. Odhaduji, že to budou už stovky ilustracı ́pro 
různé projekty. Hodně také pracuji s papıŕovinou, ta mě 
poslednı́ dobou moc bavı́. Vytvářı́m z ni objekty, 
experimentuji s výrobou ručnıćh papıŕů. Teď mám za 
sebou i prvnı ́dıĺničky pro děti a dospělé, kdy pracujeme 
právě s papıŕovinou.  V neposlednı ́ řadě se věnuji vlastnı ́
autorské tvorbě a to je čistá radost. Teď vznikajı ́i prvnı ́
produkty jako pohlednice, autorské tisky, skládačky a 
papıŕové loutky pod moji malou autorskou značkou Agai.
Od mala jsem byla vedená k lásce k přıŕodě a ta mě v mé 
tvorbě naprosto ovlivnila. Beskydské „kopce“ jsou ve 
mně zakořeněné, půvab zdejšıćh hor, poetika venkova, 
tajemno rozlehlých lesů. Přıŕoda mě fascinuje a je pro mě 
obrovskou inspiracı.́ Různé struktury, formy, procesy, 
které v přıŕodě nacházıḿe a jejichž jsme součástı.́ Na 
procházce lesem nevıḿ, kam dřıv́ koukat a co dřıv́ sbıŕat 
pro pozdějšı ́domácı ́studie.

Kterou	z	nich	máte	nejraději?
Nejraději si dělám ty „své věci“, hlavu mám pořád plnou 
nápadů. Jelikož jsem sběratelkou přı́běhů, vášnivou 
čtenářkou a milovnicı ́knih, každá knižnı ́ilustrace, která 
mi přistane na stole, je pro mě výzvou a radostı.́

Vydala	jste	i	vlastní	knihy?
Vlastnı́ ještě žádné. Několik autorských knih jsem 
vytvořila, ale ještě za dob studiı ́a to jsou jen autorské 
originály v omezeném počtu kusů. Zatı́m jsem na 
knihách pouze spolupracovala.

Jsou	Vaše	knihy	či	ilustrace	spíše	jen	pro	děti	anebo	
tvoříte	i	pro	dospělé?
Knižnı ́ ilustrace jsou pro děti, ilustrované knihy pro 
dospělé jsou v dnešnı ́době, hlavně z �inančnıćh důvodů 
raritou. Po narozenı ́mých dětı ́tvořıḿ hodně právě pro 
děti, dává mi to smysl. Ale v mé volné tvorbě, kdy 
vytvářıḿ kresby, malby nebo gra�iky vznikajı ́dıĺa, která 
oslovujı ́i dospělé.

Měla	jste	nějaké	výstavy?
Sice nějaké výstavy už proběhly dřıv́e, ale až v letošnıḿ 
roce jsem měla v lednu samostatnou výstavu s názvem 
„Mé světy“ v Dobřanské galerii tady u nás na jižnıḿ 
Plzeňsku. A teď probıh́á výstava v URSUSu v Dolnı ́
Lomné s názvem „Beskydy pod lupou“.  
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V	čem	je	speci�ická?
Na této výstavě je k viděnı ́výběr z ilustracı,́ které jsme 
tvořili od roku 2018. Tehdy, hned po škole, mě oslovila 
panı ́Jana Karpecká z URSUSu, která hledala výtvarnıḱa. 
Ilustrace zobrazujı ́Beskydskou krajinu, jejı ́faunu a �lóru. 
Většinou jsou to ilustrace didaktické neboli vědecké, 
určené k výuce. Když maluji, sleduji, co je pro 
zobrazovanou věc typické. Musı́m být objektivnı́, 
primárnı́ je informace, kterou má ilustrace sdělovat. 
Vědecká ilustrace má potenciál podrobnějšı́ho a 
přesnějšıh́o zobrazenı ́ než napřıḱlad fotogra�ie, jelikož 
ilustrátor může vypıćhnout ty nejpodstatnějšı ́věci. Jsou 
malované akvarelem, doplňované pastelkami. Tento 
projekt, který vznikal pro URSUS, je výstupem pro 
pracovnı ́sešity a dalšı ́pomůcky pro školy.

Jak	to	odborné	schvalování	vlastně	probíhá?
Na začátku spolupráce dostanu zadánı́, napřı́klad 
nějakou bylinu. Dostanu potřebné informace o rostlině, 
fotogra�ie, texty. Pokud je to možné, jdu do terénu, bylinu 
si vyhledám, prozkoumám a naskicuji.  Poté si tužkou 
jemně, ale detailně bylinu předkreslıḿ . V téhle fázi ji 
většinou posıĺám ke konzultaci zadavateli. Odbornıći mě 
pak třeba upozornı ́na to, co je potřeba vylepšit. Pak už 
přicházı́ na řadu barvy. Dlouho mı́chám, hledám co 
nejreálnějšı́ odstı́ny. Když je ilustrace hotová, znovu 
posıĺám ke konzultaci, někdy ji musıḿ ještě doladit, ale to 
se stává. Ze začátku byla práce na těchto zakázkách 
opravdu těžká. Trvalo mi, než jsem se vykreslila a naučila 
se všıḿat důležitých detailů.

Vyhrála	jste	nějaké	soutěže?
Z� ádných soutěžı ́ jsem se zatıḿ neúčastnila, tedy až na 
jednu. Moje diplomová práce, autorská kniha s názvem 
„Lesák bludný hledá domov“ byla v roce 2018 
nominována v prestižnı ́ soutěži Gra�ika roku na hlavnı ́
cenu v kategorii autorská kniha. I když nominaci 
neproměnila, mám velkou radost, že byla ve výběru těch 
nejlepšıćh.

Zabýváte	se	i	restaurátorstvím,	čeho	se	to	týká?
Jsem zaměstnána jako restaurátorka pro Státnı ́
oblastnı ́ archiv v Plzni. Sıd́lıḿe v krásném domě v 
Horšovském Týně, s výhledem na zámek. S kolegyněmi 
se zaměřujeme předevšıḿ na restaurovánı ́papıŕových 
archiváliı,́ tedy knih, velkoformátových archiváliı,́ jako 
jsou napřı́klad mapy nebo plány, papı́rových 
dokumentů, ale i pergamenových listin, včetně 
voskových pečetı́. Můj pracovnı́ den se tedy odvı́jı ́
podle toho, jakou práci mám zrovna na stole. Je to 
opravdu rozmanité, od podrobného focenı ́archiváliı,́ 
přes čištěnı́, koupánı́, až po samotné restaurovánı ́
různými metodami. O tom by se dalo hovořit hodně 
d louho.  Ka žd á  z  archivá l i ı́  má  své  postupy 
konzervovánı́ a následného restaurovánı́. Vždy 
musıḿe dobře zvážit, jak budeme postupovat. Naštěstı ́
jsme fajn kolektiv, a když si občas s něčıḿ nevıḿe rady, 
dáme hlavy dohromady. Práce je to krásná, zajıḿavá a 
různorodá. Jsem vděčná, že jsem dostala přıĺežitost 
naučit se dalšı ́řemeslo.

Jak	 odpočíváte	 po	 náročném	 sezení	 u	 archu	
papíru?
Já naopak jezdı́m odpočı́vat od každodennı́ch 
domácıćh a mateřských povinnostı ́do práce. „Schovat 
se“ k archům papıŕů.
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Jak	často	navštěvujete	svou	rodnou	vesnici	a	na	co	

se	tady	nejvíc	těšíte?
Snažıḿe se jezdit párkrát do roka, ale s rostoucıḿi 
dětmi, které už majı ́ také své školnı ́ povinnosti, a 
našimi pracovnıḿi povinnostmi to jde čıḿ dál hůr.̌ 
Naštěstı ́rodina i přátelé jezdı ́také za námi do Vodnıh́o 
U� jezdu.  Nejvı́c se vždy těšı́m právě na rodinu a 
kamarády, na společně strávený čas.  Vždy se také 
snažı́m vyrazit alespoň na malou procházku po 
známých mıśtech. Poslednı ́ dobou ale vnıḿám, jak se 
původnı ́vysoké lesy vlivem kůrovce měnı,́ to mě mrzı,́  
jelikož kdysi známá mıśta vypadajı ́úplně jinak.

Máte	nějaké	plány	anebo	sny	do	budoucna?
Moc ráda bych v budoucnu i nadále restaurovala v 
Horšovsko-Týnském archivu. Doufám, že pořád budu 
mıt́ dost inspirace a nápadů pro tvorbu a dále budou 
přicházet krásné zakázky, na kterých budu moct 
obklopená svými blıźkými pracovat.

Děkujeme	 za	 rozhovor	 a	 přejeme	 ještě	 hodně	
krásných	inspirací	a	pracovních	úspěchů

Irena Jurgová
(foto: Agáta Vodičková)

                                                                                                                                

                                                                                                                                 

, JACKi
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Prziszeł czas radości ze słóńca a lata, kiere rozdowo 
światło do całego świata. Trześnie a jagódki sie już 
czyrwiynióm a je niejlepszi czas na zbiyrani a suszyni 
zielin. Staro móndrość prawi, że prawie teraz majóm 
niejwiynkszóm siłe a moc… Czymu? To niech se 
ka żdy odpowiy s óm,  coby nikómu nic  nie 
podciepować. Mogymy nazbyrać naprzikład cosi 
dziurawca, bedzie sie nóm godzić na dłógi zimowe 
wieczory. Lza zrobić aji dziurawcowy olejiczek. Dali 
zbiyrómy a suszimy kwitnóncy krwownik, 
fortusznik,	zieline świyntego Jóna, jynzyczki, rzepik, 
polej, bałszón, pokrziwym a kóndrótek. Gdóż jeszcze 
chowie kury, tak jim może nasuszić pokrziw na zime 
a naisto sie potym jaksim tym wajcym nawiyncej 
łodwdziyńczóm. 

archiv	JACKi

PO NASZYMUJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

JAK	JE	SŁÓNKO	NA	GYMBIE,	W	SERCU	POTYM	NIE	ŁOZIÓMBIE

Już w czerwcu kwitnie lipowy kwiat. Nazbiyrejmy se 
tych darów przirody, kiere tu sóm dlo każdego z nas. 
Prziroda kole nas je każdym dniym wierno rytmu, 
kiery je pełny siły łodrodzynio. Choć sie świat ludzi 
przemiynio z dnia na dziyń, tak dali dbejmy ło tyn 
przeszumny świat. Roz za czas se potrzebujymy 
zónść do przirody, a potym już nima daleko nónść 
chodniczek ku sebie.

Ja	ja,	u	nas	za	piecym	łod	Pón	Bóczka	
je	fajnie,	ale	trza	sie	podziwać	aji	dali,	
jako	 indzi	 wónio	 chlyb	 a	 szmakuje	
Świat.	 Cesty	 tych	 naszich	 żiwotów	
sóm	 oryginalne,	 jak	 ty	 żiwotki	 na	
starych	sukniach…

Naszim niejwzocniejszim darym je nasz wolny czas, i 
tóż nóm trzeba pierónsko rozmyślać, co bedymy 
robić, albo jeśli bedymy raczi odpocziwać… 
Szpacyrowanim po tych naszich gróniczkach nic nie 
zepsujymy a jeszcze se pieknie zrelaxujymy. Jak nas 
wiater kanysi dali zaniesie, tak trzeba lecieć, bo aji za 
granicóm je kiela razy szumnieji, niż by sie mógło 
zdać.Ja ja, u nas za piecym łod Pón Bóczka je fajnie, 
ale trza sie podziwać aji dali, jako indzi wónio chlyb a 
szmakuje S�wiat. Cesty tych naszich żiwotów sóm 
oryginalne, jak ty żiwotki na starych sukniach…

Janek z Brzega
(foto: AUTOR)

spotkani	rodaków	v	Gerniku

Góry	Kaukazu Zieliny
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	foto	E.	Badová

foto	kroužek	Lumini
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DAVID	CZYŽ
	MEDOVÉ	OPOJENÍ
Svět včel je neskutečný a udivující. Je to svět, bez 

kterého by celá planeta přestala existovat, vše by 

zahynulo. Včelí med je oblíbený pro svou 

specifickou chuť. Pan David Czyž zúročil tradici 

ve výrobě medových likérů v našem kraji a jeho 

produkty jsou nejen chutné, ale i zdravé. Výrobky 

Pana Czyže patří do „Górolské swobody“, která 

zaručuje kvalitu a podporuje regionální produkty. 

Co	 Vás	 přivedlo	 k	 tomu,	 že	 jste	 začal	 uvažovat	 o	
výrobě	medových	likérů	a	který	produkt	byl	první?
Firmu jsem založil u sebe doma. Když jsme dům stavěli, 
měli jsme záměr, aby ve sklepě byly vyššı ́stropy, aby tam 
mohlo něco být. Byla to asi předtucha. Když jsme dům v 
roce 2001 kolaudovali, ještě jsme nevěděli, že budeme 
podnikat s medovými likéry. Prvnı ́výrobek byl medový 
likér s propolisem a začali jsme s nıḿ v roce 2002. 
Ochutnávky jsme dělali doma a u souseda, kterého 
napadlo, že jej mohu klidně prodávat. To byl pro mě asi 
ten prvnı ́impuls.

Myslela	jsem	si,	že	hlavní	složkou,	o	kterou	Vám	od	
začátku	šlo,	byl	med?
„Miodula“ se u nás pod horami vždy dělala a každý měl 
svůj recept. Med a alkohol byly hlavnı ́složkou. Já zkusil 
přidat propolis. Vlastně jsem měl od počátku myšlenku 
připravovat nějaké „lykarstwo“. Včelaři vědı,́ že propolis 
je jedinečný, protože včela si nasbıŕá z přıŕody to, co je 
pro ni nejlepšı,́ a potažmo tak svůj úl ochránı ́před všıḿ, 
co v něm nemá být. Proto je tak účinný. 

Máte	 manufakturu	 doma?	 Pomáhá	 Vám	 někdo	 z	
rodiny?
Ano, výrobna je v suterénu našeho domu. Pracovnıći 
�irmy jsou manželka, staršı ́ dcerka a já. Mladšı ́ dcerka 
ještě studuje ekonomii, ale už teď nám hodně pomáhá s 
papıŕy. Jsem rád, že máme rodinnou �irmu a můžeme být 
všichni pohromadě.

Jste	včelař?	
Pradědeček i dědeček byli včelaři. Když mi bylo 7 let, 
trávil jsem prázdniny u dědečka pod Kozubovou a 

Vzpomněl jsem si na to, když jsem se oženil, protože 
včelařil můj tchán. Takže jsem měl dalšı ́impuls. Přiženil 
jsem se pod Velký Stožek a tam jsem už pak měl pár úlů. 
Kdysi na vesnici bylo včelařenı́ přirozenou součástı ́
hospodářstvı,́ lidé věděli, že je to pro tu přıŕodu nutné a 
když má někdo ovocné stromy, bude i většı ́úroda. Teď se 
spıš́e včelařı ́ z přesvědčenı.́ Začal jsem včelařit v roce 
2001 a vydrželo mi to 10 let. Při výrobě likérů jsem byl 
včelařem ještě 7 let. Z časových důvodů, kdy začalo 
podnikánı ́zabıŕat všechen čas, jsem se musel včelařenı ́
vzdát.

Odkud	teď	berete	med	na	vaše	likéry?
Z Jesenıḱ ů, z včelařské farmy „Kolomý“. Je to rodinná 
�irma. Med jsem nakupoval u Jana Kolomého staršıh́o a 
teď už u jeho vnuka. Tady u nás bych to množstvı ́těžko 
sehnal. My máme spotřebu kolem 2 tun ročně, a i když se 
to může zdát hodně, nenı ́to tak, protože podıĺ medu v 
našich likérech je velký. V „Mama z Tatóm“ je v jednom 
litru dokonce půl kila medu. Včelaři u nás už majı ́ své 
zákaznı́ky, a bylo by náročné sbı́rat po kapkách. V 
Jesenıḱ ách jsou včelařské farmy a majı ́ těch včelstev 
třeba až několik stovek. Jesenıḱ y majı ́ lepšı ́ podmıńky, 
jsou méně obydlené a se včelami se může kočovat. Je to i o 
té specializaci, že se včelařenı ́věnujı ́profesionálně. Beru 
od nich také vosk a propolis, a mám záruku kvality.
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Jak	převážíte	ten	med	tak	z	daleka?
Jezdıḿ  s vlečkou. Med je v kyblıćıćh 14 kg. Už se stalo i to, 
že se mi med vylil a včely ho našly hned, do několika 
minut kolem mě doslova hučely. C� ástečně se to dalo 
zachránit. Pár včel jsem si tehdy sebou i přivezl..

Jak	dlouho	se	už	prodejem	likérů	zabýváte	a	jaké	to	
jsou?
Od roku 2003, takže teď je to už 20 let. Prvnı ́byl medový 
likér s propolisem, pak ořechovka, bylinka, smrkový a 
postupně přibývaly dalšı.́ Před třemi lety napadlo Petra 
Staňa z Trojmezı,́ že bychom mohli dělat i „Vařonku“. 
Velmi autentickou etiketu nám namaloval bratr 
Antonıńa Szpyrce Vladislav a zákaznıći na nı ́poznávajı ́
svého dědečka, otce, strýce. Na etiketě vlastně najdete 
celý recept pro výrobu, tak jak se připravoval od Těšıńa 
po C� ierne. Je tam zkaramelizovaný cukr, citrónová šťáva, 
skořice, hřebı́ ček a taky med, ten v původnı́ch 
recepturách nebýval, ale přıj́emně zjemňuje chuť.

Kde	 se	 vaše	 likéry	 dají	 koupit	 a	 jaké	 další	 druhy	
vyrábíte?
Dajı ́se koupit na hezkých mıśtech. Při jejich výběru dám 
hodně na intuici. Přı́kladem může být krámek „U 
Pernikářky“ Pavly v Těšıńě. Je to nádherná prodejnička a 
zároveň kavárnička a je tam i muzeum kočárků. Opravdu 
krásné mıśto. A jinak v informačnıćh centrech, v muzeu v 
Lomné, v GOTICu, v JACKi, v  hotelıćh. Dajı ́se objednat i 
na e-shopu, pak je máme na horských chatách a třeba 
taky na rozhledně C�antoryji. Pro některé chaty děláme i 
„privátnı ́značky“, jako je napřıḱlad „Vařonka“ z Gıŕové, 
která má etiketu s perokresbou Gıŕové, pak „C�etynovka“ 
ze Skalky, na které je etiketa s jejich liškou. Jedinečná je 
„Ostrá borůvka“ na Ostrém, ve které je 40% alkoholu, je 
silnějšı ́než naše klasické likéry. Tu koupıt́e jen tam. Pak 
vyrábıḿe ještě jeden velmi zajıḿavý produkt - „Medovou 
kávu“. Ten vznikl ve spolupráci s „Kavárničkou u 
chalupky“ a panı ́Vlasta Orešanská dodává pro tento likér 
nejen kávu, ale navrhla i etiketu. Je v něm 1800 espress 
na 200 litrů likéru. Turecká káva se pro to nehodı,́ chutná 
úplně jinak, takže dcera dělá dva a půl dne espressa na 
jednu výrobu. Káva z Hrčavy je kávový Rolls-Royce a i 
když má likér jen 18% alkoholu, je výborný a nejlıṕ 
chutná podávaný se šlehačkou. Poslednı́m z našich 
produktů je „Medová švestka“, to je domácı ́ slivovice s 
medem. Přišli jsme na to, jak tu slivovici smı́chat s 
medem, aby se neobjevil sediment, je to naše malé 
tajemstvı.́

Který	likér	má	největší	úspěch?
Asi nejvıć ten prvnı ́– medový likér s propolisem. Pořád 
má prvenstvı ́a pak samozřejmě „Mama z Tatóm“. Je to 
taková vlajková loď „Górolské swobody“.

Co	 Vás	 přimělo	 k	 tomu	 ucházet	 se	 o	 certi�ikát	
„Górolsko	swoboda“?
Bylo to setkánı́  s Leszkem Richterem, který je 
koordinátorem projektu. Potkali jsme se v polském 
Prudniku na trzıćh lidových tvůrců. Moc se nám tam 
lı́bilo. Teď se už v zahraničı́ prodávat nedá, museli 
bychom vytvořit dalšı ́ �irmu a mıt́ polské kolky a jen s 
ochutnávkou se jezdit nevyplatı́. Oceněnı́ „Górolsko 
swoboda“ jsme zıśkali v roce 2009. Produkt „Mama z 
Tatóm“ vznikl o něco později a byl výsledkem 
spolupráce, na kterou rád vzpomıńám. Antonıń Szpyrc 
nám namaloval etiketu a Leszek Richter pomohl s texty. 
Vnıḿám to tak, že vše nové vzniká	částečně dıĺem náhody 
a nové nápady nejsou jen naše. Záležı,́ kde se ocitneme a 
koho potkáme na své cestě.

Zúčastnil	jste	se	nějakých	jiných	soutěží?
Všechny soutěže se týkaly „Mamy z Tatóm“ - V Jablonci 
nad Nisou, v Prudniku, v Zakopanem, kde jsme zıśkali 
prvnı ́ mıśto v soutěži o nejlepšı ́ regionálnı ́ potravinu 
„Tatrzańska jesień“. Teď už se soutěžı́ neúčastnı́me, 
certi�ikát „Górolsko swoboda“ mluvı́ sám za sebe. 
Posuzujı ́se tam vstupnı ́suroviny, podıĺ práce, tradice v 
regionu. Na začátku jsem nevěřil, že to vyjde a proto jsem 
byl z toho úplně v euforii. Jsem už několik let členem 
komise a všiml jsem si, že uchazeči jsou většinou skromnı ́
lidé zaujatı ́pro konkrétnı ́věc. A nikdo nemá pocit, že má 
na oceněnı ́nárok, nikdo to nebere automaticky.

Máte	nějaký	nový	produkt?
Nově máme bonbóny s propolisem a je v tom i trocha 
numerologie. Zhruba po 10 letech od medového likéru s 
propolisem jsme přišli se sirupem s propolisem. Když 
jsme totiž jezdili po trzıćh, vždy k nám přicházeli lidé, 
kteřı ́ chtěli něco bez alkoholu, něco pro děti. Sirup s 
propolisem se vyrábı ́trochu jiným způsobem než likéry 
a je taky zajıḿavý a speci�ický.  Po dalšıćh 10 letech, tedy 
letos, se objevily „Propolisky“ – bonbóny s propolisem. Je 
tam pořád ta motivace dělat nějakou tu „medicıńku“, 
něco zdravého pro lidi. Finálnı ́recepturu jsme zkoušeli 
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V C� ıńě se cvičilo od roku 1992 do roku 1999, ke konci 
u ž  cvi č i lo  70 a ž  100 mil i ónů  l idı́ .  Tehdej š ı ́
komunistický vůdce C� ıńy pak cvičenı ́zakázal a nařıd́il 
ú t l a k  j e h o  s t o u p e n c ů ,  k t e ř ı́  j s o u  d o d n e s 
pronásledováni, zavı́ráni do pracovnı́ch táborů, 
mučeni a nuceni k ilegálnı́m odběrům orgánů. 
Zajı́mám se hodně pronásledovánı́m v C� ı́ně a 
organizoval jsem s tıḿ spojenou výstavu – Pravdivost-
Soucit-Snášenlivost v uměnı́ .  Jsou to krásné 
novorenesančnı ́obrazy od umělců, kteřı ́utekli z C� ıńy, 
cvičı ́Falun Gong a tıḿto způsobem chtějı ́lidem ukázat 
pravdu. Jsem rád, že obrazy byly k viděnı ́ taky na 
radnici v Jablunkově v březnu 2016. Kromě toho se 
prostřednictvı́m spolku „Lidská práva bez hranic“ 
věnuji promıt́ánı ́�ilmu o pronásledovánı ́Falun Gongu 
na školách, aby si i děti uvědomovaly, co všechno se 
děje ve světě. Jmenuje se „Free China: The Courage to 
Believe“, byl natočen v roce 2012 a bohužel je stále 
aktuálnı.́ Film je smutný, ale má i pozitivnı ́vyzněnı,́ že 
se ničıḿ nesmıḿe nechat převálcovat. 

Máte	nějaké	plány	a	sny	do	budoucna?

Mám pocit, že s přibývajıćıḿi léty je těch plánů a snů 

méně a jsou skromnějšı.́ Přál bych si potkávat usměvavé 

lidi, kteřı́ se umı́ „zastavit“. Ne nadarmo se řı́ká 

přı́tomnému času „present“ a myslı́m, že to je ten 

skutečný dar, který máme.

Děkujeme za rozhovor a přejeme ještě hodně 
medových nápadů                                                                                                          

Irena Jurgová
(foto: archıv́ David Czyž)

přes rok, ale ve skutečnosti jsme s tıḿ začali o hodně 
dřıv́e. Když se pokus nevydařil, odložili jsme to a po 
nějakém čase zkoušeli znovu. Ze začátku jsme do 
bonbónů přidali i med, ale ta chuť nebyla úplně dobrá. 
Myslı́m, že se nám v „Propoliskách“ podařilo spojit 
šetrnou ručnı ́výrobu s přıŕodnıḿi surovinami. Někteřı ́
zákaznıći řıḱali, že jim naše bonbóny připomıńajı ́chuť z 
dětstvı,́ když poprvé zkoušeli med s voskovými vıč́ky při 
vytáčenı́ medu. Je to chuť toho propolisu doplněná 
citrónovou šťávou a zkaramelizovaným hnědým 
cukrem. Když je vyrábı́m, zavřu se na celý den ve 
výrobně. Je to krásná řemeslná práce a hlava si u toho 
skvěle odpočine. Je to ovšem běh na dlouhou trať jako u 
každého nového produktu. Překvapivě jsme jich zatıḿ 
nejvıće prodali do jedné prodejničky v Plzni. 

Je	v	současné	době	podnikání	v	tomto	oboru	těžké?
Je to asi v této době těžké. Všechno začıńá být takové 
zvláštnı,́ některé menšı ́�irmy končı ́po 20. – 30. letech 
podnikánı.́ Já mám vıŕu, že budeme pokračovat dál. Jsem 
vděčný za vše, i v tom se chci vracet k tomu, co bylo 
kdysi, kdy lidé za vše děkovali a nic nebrali automaticky. 
Když se neurodilo, tak nebylo. Chci k tomu přistupovat s 
pokorou. Jednou jsem byl pozván do „podnikatelského 
inkubátoru“ do Knihovny Třinec na povıd́ánı ́ o mém 
podnikánı.́ Vyprávěl jsem o své vizi, že mıśto vidiny 
zisku na samém počátku je spıś ̌e důležité, aby si člověk 
uvědomoval, že to dělá pro druhé, že je to služba, kterou 
je třeba dělat s chutı ́a poctivě. S tıḿto vědomıḿ to jde a 
může nás to i uživit.

Jaké	je	Vaše	vzdělání	a	původní	zaměstnání?
Studoval jsem v Praze přıŕodnı ́vědy se zaměřenıḿ na 
hydrogeologii – podzemnı ́ vody. Zajıḿala mě historie 
země - paleontologie, hledánı ́vody, geopatogennı ́zóny, 
zlomy v zemské kůře. Teď mě konkrétně zajı́majı ́
prehistorické kultury, známé také jako prehistorické 
civilizace. Na dnech mořı ́ vědci objevili paláce staré 
desıt́ ky miliónů let. Jsou zachyceny snıḿky z letadel a 
ponorek. Nezapadá to do konvenčnı ́vědy a stále vıće se 
připouštı́ fakt, že Darwinova evolučnı́ teorie nenı ́
schopna některé věci uspokojivě vysvětlit. Kromě toho 
se už 10 let věnuji meditačnıḿu cvičenı ́ Falun Gong, 
který i předcvičuji.

Jak	jste	se	k	tomu	dostal?
Opět dıḱy našıḿ likérům. Jezdili jsme do Polska na 
„Targi zdrowia“, kde si jeden pán všiml, že sedıḿ  vedle 
stánku, nehýbu se a ono to tak trochu vypadalo jako 
meditace. A tak se se mnou dal do řeči a seznámil mě s 
touto tradičnı ́metodou, která je stará vıće než 5000 let. 
Je založena na principu Pravdivosti, Soucitu a 
Snášenlivosti a vede k harmonii. 

JEDEN Z NÁS ...JACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T
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archiv	H.	Pyszková

archiv	H.	Pyszková

JACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T ZUŠ



KALENDÁRIUM AKCÍKALENDÁRIUM AKCÍKALENDÁRIUM AKCÍ

Jablunkov a okolí
ČERVENČERVENČERVEN 2023

2.	6.	2023	v	14:00	hod.	
HRAVÉ	ODPOLEDNE	
–	ZÁBAVA	A	ATRAKCE	PRO	DĚTI	A	DOSPĚLÉ
Mosty u Jablunkova, centrum obce 
Pořádá: Dřevěnka na Fojtstvı,́ Mosty u Jablunkova

10.	6.	2023	v	9:00	hod.

MALOVÁNÍ	NA	SKLO
Jablunkov, Muzeum trojmezı́
Pořádá: Muzeum trojmezı́

24.	6.	2023	v	16:00	hod.

SLAMNÍK	FEST	VOL.	4
Mosty u Jablunkova, Hospůdka u hřiště Slamnıḱ
Pořádá: Hospůdka u hřiště Slamnıḱ

24.	6.	2023	v	9:00	hod.	

DRÁTOVÁNÍ	V

 

MUZEU	

 

Jablunkov, Muzeum trojmezı́
 

Pořádá: Muzeum trojmezı ́  

26.	6.		-	29.	6.	2023	v	9:00	hod.	

JABLUNKOVSKÉ	DVORKY	

 

Jablunkov, JACKi 

 

 

16.	6.	2023	v	18:00	hod.

FUTURE	CONTROL
Belko,Hrádek 427
Pořádá: Hospůdka Belko Pořádá: JACKi

1.	7.	2023	–	31.	8.	2023	

BESKYDSKÝ	PRŮZKUMNÍK	
Pořádá: JACKi

24.	6.	2023	v	9:00	hod.

MUNDIÁL
Hrádek, Girov
Pořádá: Café club

7.	6.	2023	v	16:00	hod.

VERNISÁŽ	VÝSTAVY	ZUŠ

12.	6.	2023	v	17:00	hod.

22.	6.	2023	v	16:05	hod.

24.	6.	2023	v	15:05	hod.	

Jablunkov, JACKi
Pořádá: JACKi

VYCHÁZKA-	BOTANICKÁ	EXKURZE
Bystřice, MUZ-IC
Pořádá: MUZ-IC

MSFF-NOC	ŚWIYNTOJAŃSKO-WIÓNKI
Bystřice, MUZ-IC
Pořádá: MUZ-IC

PŘEDNÁŠKA-	KDYŽ	PARTNER	ODCHÁZÍ

Hrádek, Centrum volného času
-	MGR.	SIMONA	RYKALOVÁ

Pořádá: MAS Jablunkovsko
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